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§ 100
Laillisuus ja päätösvaltaisuus

Kaupungin hallintosäännön mukaan kokouskutsu ja esityslista on lähetettävä 
vähintään 6 päivää ennen kokousta kullekin valtuutetulle sekä niille, joilla on 
kokouksessa läsnäolo- ja puheoikeus. Samassa ajassa kokouksesta tiedotetaan 
kaupungin verkkosivuilla, julkisten kuulutusten ilmoitustaululla ja valtuuston 
päätöksen mukaisesti Laitilan Sanomissa.

Kuntalain 103 §:n mukaan valtuusto on päätösvaltainen, kun vähintään kaksi 
kolmasosaa valtuutetuista on läsnä.

Kaupunginvaltuuston esityslista on lähetetty valtuutetuille ja kaupunginjohtajalle 
12.10.2021.

Kokouskutsu on laitettu kaupungin verkkosivuille ja ilmoitustaululle 12.10.2021 ja 
julkaistu Laitilan Sanomissa 15.10.2021.

Ehdotus

Suoritetun läsnäolijoiden toteamisen jälkeen kokous todetaan laillisesti koolle 
kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 101
Pöytäkirjantarkastajien valitseminen

Kaupunginvaltuuston työjärjestyksen 34 §:n mukaan valtuuston pöytäkirjan 
tarkastavat kaksi kullakin kerralla tehtävään valittua valtuutettua.

Ehdotus

Tämän kokouksen pöytäkirjantarkastajiksi valitaan kaupunginvaltuuston jäsenet 
Pauliina Haijanen ja Pertti Kerttula.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kaupunginhallitus, § 289,13.09.2021
Kaupunginvaltuusto, § 102, 18.10.2021

§ 102
Hankintajärjestelmän sopimusoption käyttö ja päätös optioiden hankinnasta: 
sopimushallinta, AD-integraatio ja sähköinen allekirjoitus

LAIDno-2021-806

Kaupunginhallitus, 13.09.2021, § 289

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Kiertokari-Laitinen, Marika Silvennoinen
heli.kiertokari@laitila.fi, marika.silvennoinen@laitila.fi
hallintojohtaja, Talousjohtaja

Talouspalvelut ja hallintotoimi ovat selvittäneet Laitilan kaupungin sopimushallinnan 
tilaa. Työryhmä on selvittänyt eri toimialojen sopimustyyppejä ja tapoja käsitellä 
(säilytys, vastuut, seuranta) sopimuksia ja päätynyt siihen, että kaupunki tarvitsee 
yhtenäisen tavan sopimustenhallintaan. Tavoitteena on mm.  yhtenäistää, 
automatisoida ja ohjata sopimusten tekoa, varmistaa läpinäkyvyys, 
sopimuksenmukaisuus ja hallinta sopimuksen elinkaaren eri vaiheissa.

Hankinnoissa on käytetty Cloudia kilpailutusjärjestelmää sekä 
pienhankintajärjestelmää vuodesta 2014 lähtien. Aikaisemman KL-kuntahankintojen 
kilpailuttaman yhteishankinnan puitesopimus päättyi 5.3.2020. Myöhemmin KL-
kuntahankinnat on yhdistynyt Hanselin kanssa ja Hansel Oy on kilpailuttanut 
kilpailutusjärjestelmä- sekä sopimushallintapalvelut uudelleen. Laitilan kaupunki on 
mukana Hanselin kilpailuttamassa yhteishankinnassa, jonka voitti Cloudia Oy. Näin 
ollen kaupungin täytyy solmia uusi puitesopimus Cloudia Oy:n kanssa hankintojen 
kilpailutusjärjestelmästä.

Cloudia Oy piti demoesittelyn sopimushallinta -järjestelmästä johtoryhmälle sekä eri 
toimialojen edustajille 23.8.2021.

Työryhmä ehdottaa, että Cloudia Sopimus -järjestelmä otetaan käyttöön kaupungin 
sopimusten hallinnointiin (työsopimuksia lukuun ottamatta). Lisäksi järjestelmän 
yhteyteen otetaan Cloudian tarjoama sähköinen allekirjoitus käyttäjähallintaa varten. 
Järjestelmään tehdään myös AD-integraatio. Jo aikaisemmin (12.12.2019) on tehty 
viranhaltijapäätös siitä, että Cloudia- järjestelmä integroidaan myös CaseM-
järjestelmään.

Kustannukset:

Cloudia Sopimus -järjestelmä:

- käyttöönotto 7 700 €, vuotuinen palvelumaksu ja pääkäyttäjäpalvelu 7 900 € (sis. 
rajaton käyttäjämäärä)

- Microsoft Azure/AD/SSO  käyttöönotto 990 €, vuotuinen ylläpitomaksu 198 €
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- Sähköinen allekirjoitus;  käyttöönotto 4900 €, vuotuinen ylläpitomaksu 980 €

- CaseM integraation ylläpito 1550 €, vuotuinen ylläpitomaksu

Cloudia Kilpailutusjärjestelmä:

- käyttöönotto 500 €, vuotuinen palvelumaksu ja pääkäyttäjäpalvelu 13 728 € (sis. 
rajaton käyttäjämäärä)

- Microsoft Azure/AD/SSO  käyttöönotto 990 €, vuotuinen ylläpitomaksu 198 €

- Migraatio 5700 €

Cloudia pienhankintajärjestelmä:

vuotuinen palvelumaksu ja pääkäyttäjäpalvelu 2900 €
Migraatio 2400 €

 

Käyttöönottokustannukset katetaan tietohallinnon investoinneista ja ylläpitomaksut 
käyttömenoista.

Päätöksen peruste

Sopimusprosessien kokonaisvaltainen hallinta edellyttää sopimustoiminnan yleistä 
suunnittelua ja yhtenäisten menettelytapojen luomista, suunnittelusta 
sopimusaikaiseen toimintaan ja sopimuksen toteutumisen seurantaan. Käytännössä 
sopimusprosessien kokonaisvaltainenhallinta tarkoittaa:

- sopimusten yleinen suunnittelu ja mallipohjat

- proaktiivinen sopiminen: sopimusehtojen ennakoiva valmistelu

-kouluttaminen: koulutusta sopimusasioihin mm. sopimusten lukutaito, prosessit ja 
ymmärrys toimintaympäristöstä

- sopimushallinta sopimuskaudella

Näiden lisäksi erityishyötynä, riskienhallinnan näkökulmasta, tiedetään mistä sovittu: 
sopimusehtojen ja määräysten mukainen toiminta (ehdot), vastuiden määrittely, 
järjestelmällisyys ja epäjärjestyksestä johtuvien turhan työn ja kustannusten sekä 
inhimillisten erehdysten minimointi.

 

Laitilan kaupungin 9.8.2021 alkaen voimassa olevan hankintaohjeen mukaan 
hankintapäätösvaltuudet on määritelty seuraavasti. EU-kynnysarvon ylittävissä 
hankinnoissa hankintapäätöksen tekee kaupunginhallitus. Kansallisen kynnysarvon 
ylittävissä ja EU-kynnysarvon alittavissa hankinnoissa hankintapäätöksen tekevät 
valiokunnat. Kaupunginjohtajalla, toimialajohtajilla ja talousjohtajalla on 
hankintapäätösvaltuudet kansallisen kynnysarvon alittavissa hankinnoissa. Koska 
kyseessä on jatkuva palvelu, kokonaiskustannuksina on huomioitava 48 kuukauden 
kustannukset hankinnan arvoa määriteltäessä. Kokonaishinta ylittää näin ollen 
kansallisen kynnysarvon 60.000 euroa.
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Talousarviooon vuodelle 2021 ei ole varattu sopimuksenhallintaan-ominaisuuden 
hankintaan määrärahoja eikä niitä pystytä kattamaan käyttötaloudesta. 
Lisämäärärahan tarve on  n. 14 000 euroa, joka sisältää käyttöönoton.Lisäksi 
tulevat loppuvuoden 2021 käyttökustannukset . Valtuuston hyväksymään 
investoinmäärärahaa HR-ohjelmistojen hankintaan ei ehditä kokonaan kuluvana 
vuonna käyttää, joten valtuustolle ehdotetaan ko. määrärahan käyttötarkoituksen 
muuttamisesta siten, että sitä voidaan käyttää em. hankintaan. 

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää hankkia Cloudia Oy:tlä kilpailutus-, pienhankinta- ja 
sopimuksenhallinta järjestelmät sekä optiot "Microsoft Azure/AD integraatio" sekä 
"sähköinen allekirjoitus Cloudia Sopimus".

Edelleen kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että HR-ohjelmiston 
hankintaan varatun investoitimäärärahan käyttötarkoitusta laajennetaan koskemaan 
myös sopimushallintaohjelmiston hankintaa.

Päätös
Merkittiin pöytäkirjaan, että asiantuntijana läsnä tämän asian käsittelyn ajan oli 
talousjohtaja Marika Silvennoinen.

Ehdotus hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 102

Valmistelija / lisätiedot:
Heli Kiertokari-Laitinen
heli.kiertokari@laitila.fi
hallintojohtaja

-

Ehdotus

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että HR-ohjelmiston hankintaan 
varatun investoitimäärärahan käyttötarkoitusta laajennetaan koskemaan myös 
sopimushallintaohjelmiston hankintaa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
tietohallintopäällikkö, hallintojohtaja, talousjohtaja, Cloudia Oy
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Kaupunginhallitus, § 287,13.09.2021
Kaupunginvaltuusto, § 103, 18.10.2021

§ 103
Konserniyhtiöiden talouden toteuma 1-6/2021

LAIDno-2021-814

Kaupunginhallitus, 13.09.2021, § 287

Valmistelijat / lisätiedot:
Marika Silvennoinen
marika.silvennoinen@laitila.fi
Talousjohtaja

Liitteet
1 Tytäryhteisöjen taloudellinen tilanne_6_2021_yhteenveto.pdf

Kaupungin konserniohjeiden mukaan kaupunginhallitus vastaa mm. siitä, että 
konserniyhtiöt raportoivat toiminnastaan ja taloudestaan kaksi kertaa vuodessa. 
Tytäryhtiöt ovat vuosittain toimittaneet 30.6. tilanteen mukaiset taloustiedot 
kaupungille tiedoksi.

Kuluvan vuoden talousarviossa tytäryhtiöille on asetettu seuraavia tavoitteita:

Jääkukon osalta tavoite on jäähallitoiminnan asteittainen omavastuun lisääminen. 
Tämä tapahtuu vaiheittain, kun yhtiön lainat on hoidettu 2023 mennessä.

Koronapandemiasta johtuen Jääkukon toimintatuotot vuonna 2020 ja kuluvan vuoden 
alussa ovat jääneet huomattavasti odotettua pienemmiksi.

Laitilan Lämmön osalta tavoitteeksi on kirjattu: ”Laitilan Lämpö Oy toimittaa kaupungille 
ja muille asiakkailleen lämpöenergiaa enintään muiden paikkakunnalla käytössä olevien 
yleisten lämpöenergiamuotojen keskimääräiseen hintatasoon sekä enintään maan 
vastaavien lämpölaitosten keskimääräiseen hintatasoon. Yhtiö on jakanut viime vuosina 
osinkoa omistajilleen. Tätä tulee jatkaa tilinpäätöksen sen kulloinkin salliessa”.

Laitilan Lämmön hinnat ovat selvästi kaukolämmön Suomen keskihintoja 
edullisempia. Osinkoa yhtiö maksoi viime tilikaudelta 96 000 euroa, josta kaupungin 
osuus oli 48 960 euroa.

Laitilan Terveyskoti Oy:n osalta ei ole asetettu sijoitetun pääoman tuottovaatimusta. 
Kuluvan vuoden talousarviossa Terveyskodille on asetettu seuraavat tavoitteet: ”
Kiinteistön korjauskustannusten ja kaluston hankintakulujen arvioidaan olevan vuonna 
2021 n. 70 000 € ja vuonna 2022 n. 30 000 €. Huomattavia toiminnallisia muutoksia eikä 
myöskään suurempia investointeja ole lähivuosina suunnitteilla. Kiinteistöjen ylläpitoon 
kiinnitetään huomiota tulevina vuosina”.
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Kiinteistölle suunniteltuja korjauksia ei v. 2021 kokonaisuudessaan toteuteta, v. 2020 
toteutettiin käyttövesiputkiston saneerausta 87 000 eurolla. Työn alla oleva 
jakautumisprosessi kiinteistöyhtiöksi ja toiminnalliseksi yhtiöksi on suuri 
toiminnallinen muutos.

Kiinteistö- ja asuntoyhtiöiden osalta taloudelliseksi tavoitteeksi on asetettu 50 %:n 
omavaraisuusaste pitkällä aikavälillä ja 90 %:n käyttöaste.

Omavaraisuusaste on alle tavoitetason kolmessa kiinteistöyhtiössä. 
Omavaraisuusaste on parantunut edellisvuodesta, ollen kesäkuussa 2021 keskimäärin 
53,8 %. Laitilan talojen osalta velkaantuminen johtuu uuden vuokratalon 
rakentamisesta. Alhaisimmat omavaraisuusasteet ovat Kiinteistö Oy Keskevaarilla 16 
% ja Laitilan taloilla 2,2 %.

Asuntojen ja toimitilojen keskimääräinen vuokrausaste on koronapandemiasta 
johtuen heikentynyt edellisvuodesta ollen kesäkuun lopussa 88,6 prosenttia.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus merkitsee tiedoksi konserniyhtiöiden taloudellisen tilanteen.

Päätös
Merkittiin pöytäkirjaan, että asiantuntijana läsnä tämän asian käsittelyn ajan oli 
talousjohtaja Marika Silvennoinen.

Ehdotus hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 103

Valmistelija / lisätiedot:
Marika Silvennoinen
marika.silvennoinen@laitila.fi
Talousjohtaja

Liitteet
1 Tytäryhteisöjen taloudellinen tilanne_6_2021_yhteenveto.pdf

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto merkitsee tiedoksi konserniyhtiöiden taloudellisen tilanteen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Tarkastuslautakunta, § 18,12.05.2021
Kaupunginvaltuusto, § 59,07.06.2021
Kaupunginhallitus, § 308,27.09.2021
Kaupunginvaltuusto, § 104, 18.10.2021

§ 104
Tarkastuslautakunnan arviointikertomus 2020

LAIDno-2021-317

Tarkastuslautakunta, 12.05.2021, § 18

Liitteet
1 Tarkastuslautakunnan arviointikertomus vuodelta 2020.pdf

Kuntalain 121 §:n mukaisesti "tarkastuslautakunta laatii arviointisuunnitelman ja 
antaa valtuustolle kultakin vuodelta arviointikertomuksen, jossa esitellään arvioinnin 
tulokset. Arviointikertomus käsitellään valtuustossa tilinpäätöksen yhteydessä. 
Lautakunta voi antaa valtuustolle muitakin tarpeellisena pitämiään selityksiä 
arvioinnin tuloksista. Kaupunginhallitus antaa valtuustolle lausunnon toimenpiteistä, 
joihin arviointikeromus antaa aihetta".

Tarkastuslautakunta laatii arviointikertomuksen vuodelta 2020.

Ehdotus

Tarkastuslautakunta saattaa laatimansa arviointikertomuksen kaupunginvaltuuston 
käsiteltäväksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 07.06.2021, § 59

Valmistelijat / lisätiedot:
Marika Silvennoinen
marika.silvennoinen@laitila.fi
Talousjohtaja

Liitteet
1 Tarkastuslautakunnan arviointikertomus vuodelta 2020.pdf

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto käsittelee tarkastuslautakunnan antaman vuoden 2020 
arviointikertomuksen. 
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Päätös
Asian käsittelyn aikana puheenvuoron käyttivät valtuutetut Peltola, Aitakari, Rinne, 
Pokki, Lehtola ja Raisto-Elo sekä kaupunginjohtaja Kattelus.

Kaupunginvaltuusto merkitsi tiedoksi vuoden 2020 arviointikertomuksen.

Kaupunginhallitus, 27.09.2021, § 308

Valmistelijat / lisätiedot:
Marika Silvennoinen
marika.silvennoinen@laitila.fi
Talousjohtaja

Oheismateriaali
1 Valiokuntien käsittelyt

Tarkastuslautakunta on 12.5.2021 esittänyt arviointikertomuksensa vuodelta 2020. 
Kaupunginhallituksen on annettava arviointikertomukseen liittyvät selvitykset 
valtuustolle 30.9.2021 mennessä. On kuitenkin huomioitava, että valtuustokausi 
vaihtui ja kaupunginvaltuusto teki henkilövalinnat luottamustoimiin 23.8.2021. Tällä 
on ollut vaikutusta mm. valiokuntakäsittelyjen aikatauluihin.  

Talouden ja hallinnon osalta tarkastuslautakunta otti arviointikertomuksessaan esille 
seuraavat asiat:

”Lainamäärä on kasvanut. Lainakantaa on tilikauden aikana muutettu lyhytaikaisesta 
lainasta pitkäaikaiseksi lainaksi. Lainoilla on korkosuojauksia. Yleinen velkaantuminen sekä 
kaupungissa että konsernitasolla tulee saada taittumaan.”

”Kaupungin investointeja tulee harkita kriittisesti. Investointimäärä pysyi edelleen korkeana 
ja oli 6,7 milj. euroa vuonna 2020. Korkean investointitason seurauksena myös lainamäärä 
ja poistot kasvavat ja johtavat talouden tunnuslukujen heikkenemiseen”.

Kaupungin velkamäärän suuruus on oleellisesti sidoksissa investointeihin. 
Lainakantaa kasvattavat erityisesti suuret rakennusinvestoinnit. Vuonna 2020 
kaupunki teki vahvan tuloksen johtuen pääosin valtionosuuksien kasvusta sekä 
toimintakulujen vähentymisestä koronapandemian johdosta. Näin ollen kaupungin 
velkamäärä laski n. 55.000 euroa ja koko konsernin lainakanta pieneni miljoona euroa. 
Kaupungin lainamäärä asukasta kohti oli 3234 euroa, kun tilastokeskuksen 
ennakkotietojen mukaan koko Manner-Suomen kuntien keskiarvo oli 3478 euroa
/asukas. Vuosikate (5,8 milj. euroa) riitti kattamaan poistot, mutta investointeja se ei 
kokonaisuudessaan kattanut. Velan kasvua voidaan taittaa investointien priorisoinnilla 
ja jaksottamisella. Myös vuonna 2023 toteutuva sote-uudistus tulee huomioida 
investointeja suunniteltaessa. Merkittävä osuus kaupungin verotuloista sekä 
valtionosuuksista tulee siirtymään hyvinvointialueelle, joten kaupungin on 
suoriuduttava veloistaan nykyistä pienemmällä tulorahoituksella.
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”Tarkastuslautakunta odottaa, että talouden tasapainottamisohjelmaa viedään jäntevästi 
eteenpäin.”  

Talouden tasapainottamisohjelman 2020-2022 toteutumisen tilanne ajalta 1-6 
käsiteltiin kaupunginvaltuustossa 20.9.2021. Tasapainottamisohjelmassa listatut 
toteutettavissa olevat toimenpiteet on pääosin toteutettu tai päätetty jättää 
toteuttamatta. Tarpeen vaatiessa laaditaan uusi talouden tasapainottamisohjelma.

”Talous- ja hallintojohtajan virka muutettiin kahdeksi erilliseksi viraksi. 
Tarkastuslautakunta katsoo, että myös palkanlaskennan organisointia pitää tarkastella 
varovaisuuden periaatetta noudattaen. Ostopalveluiden hankintaa tulee harkita tarkoin.”

Palkkahallinnon järjestämisestä tehtiin päätös kaupunginhallituksessa 13.9.2021. 
Tavoitteena on palauttaa palkanlaskenta kaupungin omaksi toiminnaksi, mikäli riittävä 
ja osaava henkilöstö saadaan rekrytoitua. Tällä hetkellä täytettynä on kaksi vakanssia, 
joista toista hoitaa sijainen. Rekrytoinnissa on kiinnitettävä huomiota kilpailukykyiseen 
palkkaan sekä työn houkuttelevuuteen mm. mahdollisuutena tehdä työtä myös 
etätyöpisteestä. Sarastian kanssa neuvotellaan muutaman kuukauden siirtymäajasta, 
jolla varmistetaan prosessin jatkuminen virheettä ja keskeytyksettä toiminnan 
siirtyessä omaksi toiminnaksi.

”Kaupungin uudistuneen johtoryhmän ja kaikkien esimiesten kouluttamiseen tulee 
kiinnittää huomiota ja tätäkin kautta parantaa henkilöstön työtyytyväisyyttä ja -
hyvinvointia.”

Esimiesten kouluttamiseen on panostettu järjestämällä useita koulutustilaisuuksia 
mm. työehtosopimusten laatimisesta, virka- ja työehtosopimuksista, talouden 
seurannasta ja talousarvion laadinnasta. Esimiehille järjestetään kerran kuukaudessa 
ns. esimiesiltapäivä, jossa käsitellään ajankohtaisia aiheita ja järjestetään koulutuksia. 
Edelleen WinNovan kanssa on tehty Kumppanuussopimus henkilöstölle kohdennetun 
koulutustarjonnan kehittämiseksi kustannustehokkaasti.

”Kaupungin vetovoimaisuutta täytyy kyetä lisäämään.”

Kaupungin vetovoimaisuuden lisäämiseksi tehdään jatkuvaa työtä panostamalla 
kehittyviin ja laadukkaisiin palveluihin. Palvelujen saatavuuden edistämiseksi 
kehitetään mm. sähköisiä palvelukanavia.

”Sairauspoissaolojen osalta huolen aiheena mielenterveyspoissaolot sekä vajaatyökykyisten 
työllistyminen omassa organisaatiossamme tai muun työllistymis- tai koulutusvaihtoehdon 
löytyminen.”

Sairauspoissaolojen seurantaan on otettu käyttöön palkkahallinto-ohjelmassa 
käytäntö, jossa esimiehille lähetään säännöllisesti listaus henkilöistä, joiden poissaolot 
ns. aktiivisen tuen mallin mukaisesti edellyttävät keskustelua ja mahdollisesti 
jatkotoimenpiteitä asiantilan parantamiseksi. Palkkahallinto-ohjelmaan kirjataan 
käydyt keskustelut. Lisäksi tarkastellaan niiden työyksiköiden tilannetta tarkemmin, 
joissa on eniten sairauspoissaoloja.Vajaatyökykyisten työllistämiseksi ja työkokeilujen 
mahdollistamiseksi vuoden 2022 talousarvioehdotukseen sisältyy uutena 
määrärahavaraus työkokeiluja varten.
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Sivistystoimen osalta ei tuotu esiin varsinaisia epäkohtia.

Sivistystoimessa on onnistuttu saamaan myönteisiä päätöksiä hankerahoituksista 
verrattain hyvin. Näiden valtionosuusrahoitusten turvin on kyetty kehittämään Laitilan 
kaupungin opetus-, kasvatus- ja vapaan sivistystyön tehtäväalueita sekä rahoittamaan 
ja kattamaan perustoimintojen kustannuksia. Kehittämisrahoitukset vaativat usein 
kuitenkin myös omarahoitusosuuden, joten hankkeet ovat myös kasvattaneet jonkin 
verran menoja.

Esimiesten kouluttautuminen sivistystoimessa on ollut kiitettävää. Useat esimiehet 
ovat suorittaneet tai suorittamassa Loisto-valmennusta, joka antaa valmentavan 
johtamisen valmiuksia omaan työhön.

Kyläkoulujen hallinnollinen yhdistäminen on ollut onnistunut ja toimiva ratkaisu.

Sosiaali- ja terveysvaliokunnan sekä teknisen valiokunnan käsittelyt ovat liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus merkitsee edellä olevan sekä valiokuntien antamat selvitykset 
tiedoksi ja lähettää ne edelleen kaupunginvaltuuston käsittelyyn.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin. 

Merkittiin pöytäkirjaan, että läsnä asiantuntijoina tämän asian käsittelyn ajan olivat 
talousjohtaja Marika Silvennoinen, sosiaali- ja terveysjohtaja Johanna Ahokas, 
tekninen johtaja Mika Raula sekä sivistysjohtaja Susanne Laaksonen.

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 104

Valmistelija / lisätiedot:
Marika Silvennoinen
marika.silvennoinen@laitila.fi
Talousjohtaja

Oheismateriaali
1 Valiokuntien käsittelyt

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto hyväksyy kaupunginhallituksen antamat selvitykset vuoden 2020 
arviointikertomukseen ja lähettää ne edelleen tarkastuslautakunnan käsittelyyn.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kaupunginvaltuusto, § 97,20.09.2021
Kaupunginhallitus, § 312,27.09.2021
Kaupunginvaltuusto, § 105, 18.10.2021

§ 105
Keskustan ja Kristillisdemokraattien valtuustoryhmien valtuustoaloite supernanny-
toiminnan käynnistämisestä

LAIDno-2021-893

Kaupunginvaltuusto, 20.09.2021, § 97

Kaupunginvaltuutettu Riikka Saarela esitti Keskustan ja Kristillisdemokraattien 
valtuustoryhmien kirjallisen valtuustoaloitteen, joka kuuluu seuraavasti:

"Laitilassa, kuten valtakunnallisesti koko Suomessa lapsiperheiden ongelmat ja lasten 
pahoinvointi on lisääntynyt. Ongelmiin päästään puuttumaan usein liian myöhään, 
mikä johtaa perhetilanteiden kriisiytymiseen ja mm. Lastensuojelun toimiin.

Valtuustoaloitteen tarkoituksena on luoda Laitilaan oma supernanny toiminta, jolla 
perheille tarjotaan matalankynnyksen apua arjen haastaviin tilanteisiin. Apu on 
ammattilaisen tarjoamaa kasvatusapua – ja neuvoja jo ennen kuin on tarvetta sosiaali- 
ja terveydenhuollon palveluihin. Apua on tarjolla mahdollisimman helposti ja 
joustavasti ja se voi olla muutaman kerran kestoista asioiden ratkaisua tai 
puhelinsoitto ammattilaiselle pienestäkin ongelmatilanteesta. Avun hakeminen lähtee 
perheistä ja tarkoituksena myös vahvistaa sitä kokemusta, että apua on saatavilla ja 
sitä on lupa myös pyytää. Sujuvalla ja voimia antavalla arjella taataan usein myös sitä, 
että perheessä ongelmat eivät lähde kasautumaan ja että niiden käsittelyyn ja avun 
hakemiseen on vanhemmilla voimavaroja ja keinoja.  

Supernannytoiminta on otettu onnistuneesti käyttöön 6000 asukkaan Ruskolla ja siellä 
se aiotaan vakiinnuttaa osaksi kunnan normaalia palvelutarjontaa. Siellä lapsiperheet 
ovat ottaneet palvelun omakseen ja yhteydenottoja on tullut runsaasti. Ruskolla 
perheet ovat pyytäneet apua aivan arkisissa asioissa kuten ruutuajan määrittämisestä, 
uhmaikäisen kanssa toimimisessa tai vuorovaikutustaitojen kehittämisessä. Lisäksi 
ammattilainen on jalkautunut esimerkiksi Päiväkodin vanhempainiltoihin joissa on 
käyty läpi mm. Nukkumisen ja ravinnon merkitystä ja perusasioita. Apua on tarjolla 
aina perheen tarpeiden mukaan yhdestä puhelinsoitosta muutamaan käyntikertaan. 
Palvelu on käyttäjilleen ilmaista ja Ruskon kokemusten perusteella apua on uskallettu 
hakea, koska se ei ole liitoksissa viranomaistoiminta vaan lähtee perheiden omista 
huolista ja tarpeista. 

Laitilan Keskustan valtuustoryhmä esittää, että Laitilan kaupunki aloittaa selvitystyön 
oman supernanny toiminnan käynnistämisestä ja palvelun ottamisesta osaksi 
lapsiperheille tarjottavaa tukea."

Ehdotus

-
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Päätös
Kaupunginvaltuusto merkitsi valtuustoaloitteen tiedoksi lähettäen sen samalla 
kaupunginhallitukselle asianmukaista valmistelua varten.

Kaupunginhallitus, 27.09.2021, § 312

-

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus toteaa, että otsikossa mainitun valtuustoaloitteen valmisteluvastuu 
on sosiaali- ja terveysjohtajalla. 

Kaupunginhallitus lähettää aloitteen kaupunginvaltuustolle ennen valmistelun 
aloittamista lähetekeskustelua varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin. 

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 105

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto käy aloitteesta lähetekeskustelun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kaupunginvaltuusto, § 98,20.09.2021
Kaupunginhallitus, § 313,27.09.2021
Kaupunginvaltuusto, § 106, 18.10.2021

§ 106
Kristillisdemokraattien ja Keskustan valtuustoryhmien valtuustoaloite omaishoitajien 
maksuttomista liikuntapalveluista Laitilassa

LAIDno-2021-894

Kaupunginvaltuusto, 20.09.2021, § 98

Kaupunginvaltuutettu Tiina Saari esitti Kristillisdemokraattien ja Keskustan 
valtuustoryhmien kirjallisen valtuustoaloitteen, joka kuuluu seuraavasti:

"Omaishoitajat tekevät tärkeää ja vaativaa työtä läheistensä parhaaksi. 
He ovat ensiarvoisen tärkeitä myös yhteiskunnallisesti.
Omaishoitajien panos hoiva- ja hoitotyöhön tuo myös merkittävää säästöä 
hoivapalvelujen tuottamiseen. Väestön nopea ikääntyminen tekee omaishoidosta yhä 
tärkeämmän hoivavaihtoehdon samalla, kun etenkin ikääntyneiden laitos- ja 
kotihoidossa kärsitään resurssipulasta.

Tällä hetkellä kunnissa on erilaiset kriteerit tuen saannille, lisäksi omaishoidon tuen 
suuruus ja erilaiset tukipalvelut vaihtelevat. Olisi tärkeää, että omaishoitajien asemaa 
ja palkkiota parannetaan ja käytännöt yhtenäistetään valtakunnallisesti sote-
uudistuksen toteutuksen yhteydessä. 

Omaishoitajana toimii usein iäkäs puoliso, jolla saattaa olla myös omat 
terveyshaasteensa. Omaishoitajien oman terveyden ja hyvinvoinnin ylläpitoa sekä 
heidän jaksamistaan on tuettava monin eri keinoin. Tärkeää on, että omaishoitajat 
pystyvät pitämään vapaata niin, että hoidettava saa hyvää ja turvallista hoitoa 
vapaapäivinä. Heidän tulee saada tukea myös oman kuntonsa hoitamiseen.

Tämän vuoksi kristillisdemokraattien ja keskustan valtuustoryhmä esittää, että 
Laitilalta omaishoidon tukea saava henkilö pääsee käyttämään maksutta Laitilan 
kaupungin perusliikuntapalveluja, kuten osallistumaan jumpparyhmiin sekä käymään 
kuntosalilla ja uimahalliin niiden normaaleina aukioloaikoina."

Ehdotus

-

Päätös
Kaupunginvaltuusto merkitsi valtuustoaloitteen tiedoksi lähettäen sen samalla 
kaupunginhallitukselle asianmukaista valmistelua varten.

Kaupunginhallitus, 27.09.2021, § 313
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-

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus toteaa, että otsikossa mainitun valtuustoaloitteen valmisteluvastuu 
on sivistysjohtajalla. 

Kaupunginhallitus lähettää aloitteen kaupunginvaltuustolle ennen valmistelun 
aloittamista lähetekeskustelua varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin. 

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 106

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto käy aloitteesta lähetekeskustelun.

Päätös
Asian käsittelyn aikana puheenvuoron käytti valtuutettu Aho.

Ehdotus hyväksyttiin.
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Kaupunginvaltuusto, § 99,20.09.2021
Kaupunginhallitus, § 314,27.09.2021
Kaupunginvaltuusto, § 107, 18.10.2021

§ 107
Pro Vakka-Suomen valtuustoryhmän valtuustoaloite Laitilan kaupungin liittymisestä Vakka-
Suomen Sanomien osuuskuntaan

LAIDno-2021-895

Kaupunginvaltuusto, 20.09.2021, § 99

Kaupunginvaltuutettu Seppo Rinne esitti Pro Vakka-Suomi valtuustoryhmän kirjallisen 
valtuustoaloitteen, joka kuuluu seuraavasti:

"Laitilasta tiedottaminen on eristäytynyt ja irtaantunut Vakka-Suomen talouselämästä. 
Elinvoima ja kasvu on siirtynyt pois Laitilasta viimeisen 20 vuoden aikana eikä väkiluku 
ole noussut. Laitilasta työssäkäyvistä 1400 asuu perheineen muilla paikkakunnilla. 
Laitila on eristäytynyt tiedottamisen osalta Vakka-Suomesta kuten Pohjois-Korea 
naapureistaan etenkin Uudenkaupungin nostaessa maakuntaa. Laitila jää yksin 
sivustakatsojaksi koko komeuden syrjässä. Laitila onkin tyhjä alue Vakka-Suomen 
kartalla. Vakka-Suomen kahdeksan muun kunnan asukkaat eivät juurikaan näe tai 
kuule Laitilasta mitään, koska julkinen sana ja kunnallinen tiedottaminen eivät kansan 
keskuuteen pääse. Tiedottamisen puutteen aiheuttaman vamman vauriot voi vain 
kuvitella. Tiedottamista tulisi monipuolistaa ja oikaista senkin takia, että valtuustossa 
on tällä hetkellä poikkeuksellinen keskustan ja kristillisten muodostama enemmistö. 
Vakka-Suomen Sanomat on kokonaan Laitilasta erillään oleva sitoutumaton julkaisu, 
joka tuo Laitilan näkyviin kolme kertaa viikossa kymmenille tuhansille Vakka-Suomen 
Sanomien lukijoille. Laitilan nykyinen tiedottaminen jää pienen lukijamäärän 
luettavaksi. Entisenä Vakka-Suomen kaupan keskuksena kaupungin pitää satsata 
Vakka-Suomen Sanomiin. Näin turvataan Laitilasta tiedottaminen ulospäin ja koko 
Laitila sekä sen yritysmaailma olisi vakkasuomalaisten silmien edessä.

Siksi Laitilan kaupungin tulee liittyä Vakka-Suomen Sanomien osuuskuntaan."

Ehdotus

-

Päätös
Kaupunginvaltuusto merkitsi valtuustoaloitteen tiedoksi lähettäen sen samalla 
kaupunginhallitukselle asianmukaista valmistelua varten.

Kaupunginhallitus, 27.09.2021, § 314

-

Ehdotus



 Laitila Pöytäkirja 8/2021 20 ( )28
Kaupunginvaltuusto 18.10.2021

 

Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus toteaa, että otsikossa mainitun valtuustoaloitteen valmisteluvastuu 
on hallintojohtajalla. 

Kaupunginhallitus lähettää aloitteen kaupunginvaltuustolle ennen valmistelun 
aloittamista lähetekeskustelua varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin. 

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 107

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto käy aloitteesta lähetekeskustelun.

Päätös
Asian käsittelyn aikana puheenvuoron käyttivät valtuutetut Rinne, Janne Kuusisto ja 
Lehtola.

Ehdotus hyväksyttiin.
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Kaupunginvaltuusto, § 42,07.12.2020
Kaupunginhallitus, § 167,14.12.2020
Kaupunginvaltuusto, § 5,01.02.2021
Kaupunginhallitus, § 330,11.10.2021
Kaupunginvaltuusto, § 108, 18.10.2021

§ 108
Tasapainon puolesta - IPU:n valtuustoryhmän valtuustoaloite koskien kaupungin 
tuottamien aterioiden kotimaisuusasteen nostamista

LAIDno-2020-449

Kaupunginvaltuusto, 07.12.2020, § 42

Kaupunginvaltuutettu Henri Aitakari esitti Tasapainon puolesta - IPU:n 
valtuustoryhmän kirjallisen valtuustoaloitteen, joka kuuluu seuraavasti:

"Kaupassa käydessäni pyrin aina selvittämään ostamieni tuotteiden valmistusmaan. 
Samoin olen huomannut monien muiden kuntalaisten tekevän. Erityisen tarkkaan 
asiaa syynätään silloin, kun on kyse ruoasta. Jos haluamme syödä laadukasta, 
turvallista ja maistuvaa ruokaa, on valittava kotimainen vaihtoehto.

Näin toimien pystymme kyllä takaamaan ruokamme alkuperän silloin, kun syömme 
kotona, mutta moni syö päivän aikana muuallakin. Esimerkiksi kuntamme sadat 
koululaiset syövät päivittäin koululounaan. Mistä voi tietää kouluissa tarjottavan ruoan 
alkuperästä? Eipä oikein mistään. Ulkomailta tuotuja aineksia löytyy lautaselta 
takuuvarmasti ainakin silloin, kun on kalaruokaa.

Kotimaisen kalan liian vähäinen käyttö on pitkäaikainen ongelma. Muutaman viime 
vuoden aikana einesvalmistajat ovat tosin alkaneet hyödyntää kotimaista kalaa 
selvästi aiempaa enemmän, mutta sekään ei näy esimerkiksi koulujen ruokalistoilla. 
Tuoreen kalan osalta myyjien valikoimat vaihtelevat, saatavuus on usein arvoitus ja 
ainoa pysyvä näyttää olevan rehulla kasvatettu norjalainen ns. merilohi. Näin siitä 
huolimatta, että elämme tuhansien järvien maassa, jossa on myös runsaasti Itämeren 
rantaviivaa.

Sanna Marinin hallituksen ohjelmassa tähän asiaan on reagoitu, ja hallitusohjelmasta 
löytyy kirjaus kotimaisen kalan käytön lisäämisestä. Tätä tavoitetta varten maa- ja 
metsätalousministeriö on laatinut edistämisohjelman, joka on parhaillaan 
lausuntokierroksella. Siinä kotimaisen kalan käyttö pyritään kaksinkertaistamaan. 
Tämä toisi mukanaan niin terveydellisiä, taloudellisia kuin ympäristön tilaan liittyviä 
hyötyjä. Maksammeko norjalaisille kalankasvattajille vai suomalaisille kalastajille ja 
kalanjalostajille, on mitä suurimmassa määrin arvovalinta. Jos annoshinta tämän takia 
vähän nousee, sen ei pitäisi olla kokonaisuuden kannalta lainkaan huono asia.

Kaikkeen edellä mainittuun vedoten esitän, että Laitilan kaupunki aloittaa selvitystyön 
ruokahuollon raaka-aineiden kotimaisuusasteen nostamiseksi kiinnittäen erityistä 
huomiota siihen, että kotimaisen kalan osuutta kasvatetaan kaupungin 
ateriatuotannossa. Laitila on Hinku-kuntana tehnyt jo aiemmin erinäisiä ratkaisuja 
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vähentääkseen hiilen käyttöä ja parantaakseen ympäristön tilaa. Tämän aloitteen 
toimet olisivat niille loogista jatkumoa ja niillä olisi myös suora terveysvaikutus."

Ehdotus

-

Päätös
Kaupunginvaltuusto merkitsi valtuustoaloitteen tiedoksi lähettäen sen samalla 
kaupunginhallitukselle asianmukaista käsittelyä varten.

Kaupunginhallitus, 14.12.2020, § 167

-

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus toteaa, että otsikossa mainitun valtuustoaloitteen valmisteluvastuu 
on hallintojohtajalla.

Kaupunginhallitus lähettää aloitteen kaupunginvaltuustolle ennen valmistelun 
aloittamista lähetekeskustelua varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 01.02.2021, § 5

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto käy aloitteesta lähetekeskustelun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kaupunginhallitus, 11.10.2021, § 330

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Kiertokari-Laitinen
heli.kiertokari@laitila.fi
hallintojohtaja
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Vastine IPU:n valtuustoryhmän valtuustoaloitteeseen koskien kaupungin tuottamien 
aterioiden kotimaisuusasteen nostamista kiinnittäen huomiota kotimaisen kalan 
osuuteen ateriatuotannossa 

Ruokailu niin kaupungin varhaiskasvatuksen yksiköissä, kouluissa kuin ikäihmisten 
asumisyksiköissä, kotipalvelussa on paitsi välttämätön mm. energian 
saannin vuoksi, myös nautinnon ja elämyksen lähde, sosiaalisen 
vuorovaikutuksen sekä asenne- ja tapakasvatuksen väline. Laitilassa valmistetaan 
päivittäin varhaiskasvatuksessa ja kouluissa1 740 ateriaa viidessä valmistuskeittiössä 
ja Kaukolankodin keittiössä ikäihmisille 520 ateriaa päivässä. Kunnalliset 
ravitsemispalvelut ovat jo pitkään tasapainoilleet kustannussäästöjen ja 
elintarvikkeiden alkuperän kanssa. Ruoan alkuperällä on kuitenkin monipuolinen 
merkitys. Esimerkiksi kotimaisen ruoan yhteiskunnalliset vaikutukset ovat merkittävät, 
kun huomioidaan mm. työllisyys- ja talousvaikutukset, elintarvikkeiden seurattavuus ja 
tuoteturvallisuus. Voidaanpa asiaa lähestyä myös esim. huoltovarmuuden 
näkökulmasta. 

Laitilan kaupungin ruokapalvelussa koulujen, päiväkotien ja ikäihmisten 
palveluasumisen ruokalistat suunnitellaan 7. viikon kiertäviksi listoiksi. 
Ruokalistasuunnittelussa otetaan huomioon vuoden aikana tulevia teemoja ja 
asiakkaiden toiveita sekä tuoteuutuuksia. Ruokalistoja pyritään myös muokkaamaan 
asiakastyytyväisyyskyselyiden perusteella sekä huomioimaan voimassa olevat 
ravintosuositukset eri ikäryhmille. 

EU:n myötä tuontielintarvikkeiden osuus on kasvanut ja houkutus hankkia 
säästöpaineiden alla hieman halvempia ulkomaisia elintarvikkeita, kotimaisinakin 
saatavien tuotteiden sijaan, on tiedostettava. Viime vuosina julkisen sektorin 
käyttämien elintarvikkeiden kotimaisuusaste on kuitenkin ollut 
nousussa.  Laitilassa lounaan elintarvikkeisiin varattu kustannus vaihtelee eri 
yksiköissä 1,05 – 1,56 euroa. 

Kaupunki kilpailuttaa hankinnat kansallisen lainsäädännön sekä Laitilan kaupungin 
hankintaohjeita noudattaen. Hankintalain tarkoitus on taata yhteisten verorahojen 
järkevä käyttö. Samalla on kuitenkin kohdeltava tuotteiden tarjoajia yhdenvertaisesti, 
toimittava avoimesti ja toteutettava suhteellisuusperiaatetta. Ostaja määrittää 
haluamansa tuotteen laadun niin ympäristön, pakkauksen kuin toimitustenkin 
suhteen ja tarjoaja pyrkii tarjoamaan kriteerit täyttäviä 
tuotteita. Ympäristövaikutusten huomioiminen Hinku-kaupungissa tulisi olla myös 
mukana hankintojen kilpailutuksessa, mikä mahdollistaa ns. lähiruoan 
painottamisen laatukriteerinä siinä laajuudessa, missä se taloudellisesti on 
mahdollista ja kilpailua vääristämättä. Kaupunki on mukana Hansel Oy:
n kilpailuttamassa elintarvikkeiden ja nonfood- tarvikkeiden 
puitesopimuksessa 31.1.2024 asti. Tämän lisäksi on mahdollisuus osallistua 
optiovuosien käyttöön. Puitesopimuksella varmistetaan ruokapalvelun noudattavan 
ravitsemissuosituksia, voimassa olevia säädöksiä sekä toimivan vastuullisesti 
ympäristö huomioon ottaen. Sopimuksella varmistetaan, että elintarvikkeiden suola, - 
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rasva, - kuitumäärät ovat suositusten mukaisia. Sopimuksessa mukana 
olevien lihatalojen (Atria, HKScan ja Saarioinen) tuotteet ovat kotimaisia. Myös 
pakastekasviksissa kiinnitämme huomiota kotimaisuuteen. 

Kesprolta saadun tilaston mukaan kala-ostoja Laitilan ruokapalveluilla aikavälillä 
08.2020 – 07.2021 on ollut 4 632kg, minkä kustannus on ollut 23 902 euroa. 
Kotimaisten kalatuotteiden osuus em. määrästä on 1 446kg (31,2 
%) ja osuus kustannuksista 10 277 euroa (43 %). Syy kotimaisen kalan osuuden 
pienuuteen selittyy kustannuseroilla ulkomaiseen kalaan nähden. 

Laitilan kaupungin ruokapalvelun valmistuskeittiöissä kalatuotteita tarjotaan 
vähintään kerran viikossa ja mahdollisimman monipuolisesti. Kouluissa ja 
päiväkodeissa kalaruokien menekkiin vaikuttavat edelleen asenteet kalaruokia 
kohtaan. Esimerkiksi silakasta valmistettu ruoka maistuu lapsille keskimäärin 
huonommin kuin esim. seitistä/turskasta valistetut kalapuikot yms. Tämä aiheuttaa 
haastetta valmistuskeittiöille arvioitaessa, minkä verran kalaa ostetaan ja samalla, 
miten hallita kalatuotteiden hävikkiä.  

Kaupungin kouluissa em. ajanjaksolla tarjottiin kalatuotteita 2 487kg, joiden kustannus 
oli 3 231 euroa. 

Monelle ikäihmiselle kalaruoat ovat mieluisia ja tuttuja, joten heille kalan lisääminen 
ruokalistalle ei aiheuta samanlaista haastetta. Ikäihmisten palveluyksiköissä vastaavat 
luvut ovat 1 084kg ja 5 441euroa. 

Kaupungin ruokapalveluissa lisätään mielellään ruokalistoille enemmän tuoretta kalaa 
ja kalatuotteita. Kotimaista kalaa pyritään käyttämään mahdollisuuksien mukaan. 
Käytännössä toteutusta haastaa tuotteiden hinta, mutta myös saatavuus.  

Yhteenvetona voidaan todeta kalaa ja kalatuotteita käytettävän kaupungin 
ruokapalveluissa 1-2 kertaa viikossa. Kalatuotteiden kotimaisuusasteeseen pyritään 
kasvattamaan tiiviillä yhteistyöllä yhteistyökumppaneiden kanssa. Tavoite on nostaa 
kalaruokien tarjoilua kaupungin ruokapalvelussa entisestään esimerkiksi Itämeren 
kaloista valmistettavin uusien tuotteiden avulla. Talousarviovalmistelussa vuodelle 
2022 elintarvikkeiden menomäärärahaa ei ole kyetty korottamaan. 

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kattelus, Kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus antaa vastineena otsikossa mainittuun valtuustoaloitteeseen edellä 
olevan hallintojohtajan antaman selvityksen.

Päätös
Ehdotus hyväkyttiin

Kaupunginvaltuusto, 18.10.2021, § 108

Valmistelija / lisätiedot:
Heli Kiertokari-Laitinen
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heli.kiertokari@laitila.fi
hallintojohtaja

-

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto hyväksyy edellä olevan kaupunginhallituksen 
antaman vastineen otsikossa mainittuun valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Asian käsittelyn aikana puheenvuoron käyttivät valtuutetut Aitakari ja Janne Kuusisto.

Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnallisvalitus
§102

Kunnallisvalitusohje
Päätökseen voidaan hakea muutosta Turun hallinto-oikeudelta kirjallisella valituksella. 
Valituksen saa tehdä se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, 
velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan 
jäsen. Oikaisuvaatimuksen johdosta annettuun päätökseen saa hakea muutosta 
kunnallisvalituksin vain se, joka on tehnyt oikaisuvaatimuksen. Mikäli päätös on 
oikaisuvaatimuksen johdosta muuttunut, saa päätökseen hakea muutosta 
kunnallisvalituksin myös asianosainen sekä kunnan jäsen.

Valituskirjassa on ilmoitettava
- valittajan nimi, ammatti, asuinkunta ja postiosoite
- päätös, johon haetaan muutosta
- miltä osin päätöksestä valitetaan ja muutos, joka siihen vaaditaan tehtäväksi
- muutosvaatimuksen perusteet

Valituskirja on valittajan tai valituskirjan muun laatijan omakätisesti allekirjoitettava. 
Jos ainoastaan laatija on allekirjoittanut valituskirjan, siinä on mainittava myös laatijan 
ammatti, asuinkunta ja postiosoite.

Valituskirjaan on liitettävä päätös, josta valitetaan, alkuperäisenä tai viran puolesta 
oikeaksi todistettuna jäljennöksenä sekä todistus siitä päivästä, josta valitusaika on 
luettava. Valitusasiakirjat on toimitettava valitusviranomaiselle ennen valitusajan 
päättymistä. Omalla vastuulla voi valitusasiakirjat lähettää postitse tai lähetin 
välityksellä. Postiin valitusasiakirjat on jätettävä niin ajoissa, että ne ehtivät perille 
ennen valitusajan päättymistä.

Valitusaika on 30 päivää päätöksen tiedoksisaannista.

Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua 
siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.

Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän 
päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä, kolmen päivän kuluttua sähköpostin 
lähettämisestä tai saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen 
tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

Kaavan tai rakennusjärjestyksen hyväksymistä koskevasta päätöksestä kunnan 
jäsenen ja muiden katsotaan saaneen tiedon seitsemän päivän kuluttua siitä, kun 
pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.

Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen päivä on 
pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, saa 
valituksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen.

Turun hallinto-oikeuden postiosoite on PL 32, 20101 Turku ja käyntiosoite 
Sairashuoneenkatu 2-4, 20100 Turku, sähköposti turku.hao@oikeus.fi, puh. 
0295642400 ja fax 0295642414. Sähköinen asiointi osoitteessa: https://asiointi2.oikeus.
fi/hallintotuomioistuimet
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Tuomioistuinten ja eräiden oikeushallintoviranomaisten suoritteista perittävistä 
maksuista annetun lain (701/93) 3 §:n nojalla muutoksenhakijalta peritään 
oikeudenkäyntimaksua hallinto-oikeudessa 260 euroa.
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Muutoksenhakukielto
§100, §101, §103, §104, §105, §106, §107, §108

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei saa kuntalain 136 §:n mukaan tehdä kunnallisvalitusta, koska päätös 
koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa.
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